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اخبار

گزارش

3 بازار سرمایه و بانک

مردم تخلفات مالیاتی در عدم استفاده از کارتخوان را 
اعلام کنند

رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی گفت: مردم تخلفات مالیاتی 
برخی اصناف، مراکز درمانی و سایر مراکز را در عدم استفاده از کارتخوان ها 
به سازمان مالیاتی اعلام کنند.به گزارش اقتصادسرآمد، محمد برزگری اظهار 
داشت: اگر فردی در مراجعه به مرکزی، کارت بانکی ارایه کرد، ولی آن مرکز 
از استفاده کارت خوان امتناع کرد و از او درخواست انتقال با کارت را داشت، 
می تواند این موضوع را به ســازمان امور مالیاتی اعلام کند.وی افزود: مردم  
می توانند در سراسر کشور با شماره ۱۵۲۶، مرکز ارتباط مردمی سازمان امور 
مالیاتی کشور، شکایات، پیشنهادها و سوالات مالیاتی خود را مطرح کنند و 
این سازمان به ســرعت موارد را پیگیری می کند.رییس مرکز تنظیم مقررات 
سازمان امور مالیاتی با اشاره به قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، 
گفت: بر اســاس این قانون، بانک مرکزی موظف است با همکاری سازمان 
امور مالیاتی کشور، نسبت به ساماندهی دســتگاه های کارتخوان بانکی و یا 
درگاه های پرداخت الکترونیکی اقدام کند و با ایجاد تناظر بین آن ها با مجوز 
فعالیت و شــماره اقتصادی بنگاه ها به هر یک از پایانه های فروش، شناســه 
یکتا اختصاص دهد.برزگری ادامه داد: اکنون تفکیک حســاب های تجاری 
از شخصی از خردادماه امسال آغاز شده اســت؛ در همین راستا مودیانی که 
می خواهند اظهارنامه مالیاتی پر کنند، باید در فرم مربوطه شماره شبای حساب 
مرتبط به فعالیت تجاری را نیز اعلام کند.وی بیان داشت: سازمان امور مالیاتی 
حساب های تجاری را به بانک مرکزی اعلام می کند، پس از تایید این بانک، 
آن حساب به عنوان حساب تجاری فرد لحاظ و به پرونده مالیاتی آن الصاق 
می شود.رییس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: 
حساب های غیرتجاری یا شــخصی مودیان نیز به صورت متناوب از سوی 
بانک مرکزی مورد پایش قرار می گیرد که به صورت سیستمی، فعالیت شغلی 
صاحب حساب با واریزی ها بررسی می شود. اگر حساب جزو تجاری نباشد 
در صورت تایید مشــکوک بودن واریزی ها به ســازمان امور مالیاتی اعلام 
می شود که فرد باید مســتندات ارایه دهد و در غیر این صورت باید جرایم 
مبارزه با پول شویی و مالیاتی را پرداخت کند.به گزارش ایرنا، برخی اصناف 
مشــتری ها را وادار به واریز از طریق کارت می کنند و سازمان امور مالیاتی 
پیشــنهاد داده تا اگر کارتی بیش از ۴۵ مورد واریز داشته باشد، باید به عنوان 

مورد مشکوک فرار مالیاتی تلقی شود.

 پرداخت یارانه نقدی تا چه زمانی ادامه دارد
پرداخت نقدی یارانه همچنان انجام می شــود و در ماه های آتی اگر موضوع 
کالابرگ به هر دلیلی پیاده ســازی نشــود، این روش پرداخت نقدی ادامه 
خواهد داشت.به گزارش اقتصادســرآمد، محمدمهدی سبحانیان گفت: اگر 
قرار به پرداخت کالابرگ باشد، یارانه ها در قالب اعتبار خرید به کارت های 
افراد پرداخت می شود که بر اســاس آن مردم می توانند در سوپرمارکت ها، 
فروشــگاه ها و مغازه ها از آن اعتبار خرید اســتفاده کنند.در پرداخت نقدی 
فرد می تواند یارانه را برای هر مصرفی از جمله سینما و پارک انجام دهد، اما 
حاکمیت اعتقاد دارد تا افراد بتوانند با این منابع مایحتاج ســفره خودشان را 
تأمین کنند و به همین جهت از کالابرگ استفاده می کند.به گفته او، آنچه دولت 
در قانون بودجه توســط مجلس مکلف به انجام شــده، پرداخت یارانه ها از 
طریق کالابرگ الکترونیکی است. انجام این کار مستلزم زیرساخت های لازم 
در کل کشور بوده و عملًا انجام فوری آن میسر نبود، در نتیجه تصمیم گرفته 
شد طی دو ماه نخست سال، پرداخت نقدی صورت بگیرد و به محض اینکه 
زیرساخت های لازم آماده شد و سایر ملاحظاتی که می تواند موردتوجه قرار 
گیرد، تصمیم درباره تداوم این شیوه یا اختصاص کالابرگ الکترونیکی اتخاذ 
خواهد شد.سبحانیان گفت: هیچ تغییری در مبلغ و افرادی که یارانه دریافت 
می کنند اتفاق نخواهد افتاد. همان افرادی که تا به امروز یارانه دریافت کرده اند 
و کسانی که بر اساس تقاضا، به فهرست یارانه بگیران اضافه می شوند، مشمول 
دریافت کالابرگ خواهند شــد. عزم دولت این اســت که کمترین تفاوت و 
تغییری در شیوه خرید مردم اتفاق بیفتد و رضایت خاطر مردم از این  جهت 
فراهم شود. همچنین تا به امروز هیچ بحثی در هیچ محفلی درباره تغییر یارانه 
بنزین مطرح نشده است.اردیبهشت امسال، دولت برای تغییر نحوه پرداخت 
ارز ترجیحی به کالاهای اساسی تصمیم گرفت تا یارانه پرداختی از واردکننده 

به مصرف کننده برسد. بنابراین، مبلغ یارانه پرداختی افزایش پیدا کرد.

بانک تجارت به صنعت پتروشیمی، نگاهی استراتژیک و 
حمایتی دارد

مدیرعامل بانک تجارت به عنوان بانک تخصصی انرژی و حامی برتر صنعت 
پتروشیمی، در سفری فشرده به عسلویه، از ۲۲ شرکت پتروشیمی مستقر در 
این منطقه بازدید کرد و در راستای توسعه همکاری های فی مابین با مدیران 
عامل این شرکت ها به گفت وگو نشست.به گزارش اقتصادسرآمد، دکتر هادی 
اخلاقی فیض آثار در دیدار با مدیران عامل شــرکت های پتروشیمی منطقه 
عسلویه استان بوشهر به خدمات بانک تجارت به این صنعت مهم کشور اشاره 
کرد و گفت: بانک تجارت به صنعت پتروشیمی، نگاهی استراتژیک و حمایتی 
دارد و مجموعه همکاران ما در شعب و ستاد بانک همواره در اندیشه طراحی 
و ارائه خدمات متنوع مالی و بانکی متناسب با نیاز شرکت های پتروشیمی با 
هدف کمک به توسعه این صنعت مهم کشور هستند. بنابراین ما مصمم هستیم 
با ارائه بسته های خدماتی متنوع و راه حل های مالی منطبق با نیاز پروژه های 
توسعه محور واحدهای تولیدی نقش خود را در کمک به پیشبرد این صنعت 
به خوبی ایفا کرده تا در تمامی سطوح در کنار مجتمع های پتروشیمی باشیم.

وی با تاکید بر اینکه هنوز فاصله زیادی تا رســیدن به ظرفیت های اصلی و 
واقعی صنایع مختلف کشور از جمله صنعت پتروشیمی وجود دارد، افزود: 
حضور متخصصین و مهندسین داخلی کشــور و رقم خوردن موفقیت های 
صنعت پتروشــیمی موجب غرور ملی مردم ایران است و در این مسیر، نظام 
بانکی به گواه آمار، نقش بسزایی ایفا کرده و امروز بانک تجارت در زمینه ارائه 
روش های مختلف تامین مالی از جمله گشایش اعتبارات اسنادی ظرفیت های 
فوق العاده ای را به وجود آورده است.وی صنعت پتروشیمی را عامل ثروت 
آفرینی برای اقتصاد کشور دانســت و گفت: نگاه آینده نگر و ارزنده موجود 
بین بانک و صنعت پتروشیمی سبب شــناخت دقیق و تخصصی از نیازهای 
دوطرف شــده و در این راســتا نیازهای جدید و آتی این مجموعه ها را در 
سریع ترین زمان پوشش می دهیم.دکتر اخلاقی در این دیدارها افق صنعت 
پتروشیمی کشور برای سال های آینده را افق مثبت و روشنی دانست و افزود: 
بانک تجارت می تواند با پتانسیل های موجود به عنوان یکی از شرکای تجاری 
در انجام پروژه های این صنعت نقش بســزایی را ایفا کند. بانک تجارت چه 
در بخش فنی و تخصصی و چــه در حوزه مالی و همچنیــن در حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، فراتر از ظرفیت های مورد توافق، آمادگی همکاری 
دارد و البته این بانــک ظرفیت های جدیدی از جمله همکاری در تشــکیل 

صندوق های خصوصی را برای فعالان این صنعت فراهم آورده است.

 تسهیلات خودمالکی نهضت ملی 1۹ هزار واحد
 منعقد شد

مدیرعامل بانک مسکن از انعقاد قرارداد خودمالکی ۱۹ هزار و ۱۸۳ واحد به 
مبلغ ۶ هزار و ۵۱۱ میلیاردتومان خبر داد.به گزارش اقتصادســرآمد، محمود 
شــایان مدیرعامل بانک مســکن ، در خصوص تازه تریــن وضعیت ارایه 
تسهیلات خودمالکی طرح نهضت ملی مسکن اعلام کرد: ۱۳۵ هزار و ۸۶۵ 
واحد در قالب ۱۷ هزار و ۹۰۵ پروژه به بانک معرفی شده است که از این تعداد 
واحد معرفی شــده به بانک، قرارداد ۱۹ هزار و ۱۸۳ واحد به مبلغ ۶ هزار و 
۵۱۱ میلیاردتومان منعقد شده است.شایان رقم تسهیلات خودمالکی پرداخت 
شده به حساب سازندگان را ۲ هزار و ۶۸۴ واحد عنوان کرد.گفتنی است، ارائه 
تسهیلات خودمالکی طرح نهضت ملی مسکن مرحله به مرحله و بر اساس 
پیشرفت فیزیکی نیز به خودمالکان پرداخت می شود. همچنین در طرح های 
حمایتی مســکن بیش از ۵ میلیون متقاضی ثبت نام کردند که از این میزان ۹۷ 
هزار متقاضی خودمالک هستند که در دو ماه با فراهم شدن شرایط در سامانه 

ثمن اطلاعات خود را در سامانه ثبت کردند.

 ایران عضو هیچ پیمان پولی نیست 
و نمی تواند باشد

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: به دلیل اینکه اغلب 
متغییرهای اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی ندارند 
از جمله اینکه نرخ تورم بسیار بالایی داریم، نرخ بیکاری 
هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و الزامات 
FATF مانند مبارزه با پولشویی و ... رعایت نمی کنیم، از 
لحاظ اقتصادی هم شــرایط لازم برای عضویت در این 
پیمان ها را نداریم و اینکه عضو پیمان شانگهای شده ایم 
بیشتر از این که اقتصادی باشد یک پذیرش سیاسی بوده  

است.
به گزارش اقتصادسرآمد،کامران ندری درباره عدم حضور 
ایران در بریکس در حالی کشورهایی مانند پاکستان در این 
پیمان حضور دارند، اظهار داشت: باید توجه داشته باشیم 
که ایران شاخص های مطلوب اقتصادی برای حضور در 

این پیمان ها را ندارد.
وی ادامه داد: برای عضویت در سازمان تجارت جهانی 
با وجود ایران چند بــار درخواســت داده اما عضو این 
سازمان نیستیم چراکه علاوه بر اینکه برخی از کشورهای 
عضو این سازمان مخالف عضویت ایران هستند، اساسا 
کشورمان شــاخص های مورد نظر برای پیوستن به این 

پیمان ها را ندارد.
این کارشناس اقتصادی افزود: در سازمان تجارت جهانی 
هم چیزی شبیه به ناتو، تصمیمات اجماعی است و حتی 
مخالفت این کشــور با تصمیمی،  مساله جدی محسوب 
می شود و کشورهای عضو باید در تمام زمینه ها به توافق 
برسند و اتفاق نظر داشته باشند. از سوی دیگر کشورهایی 
هم در این پیمان ها حضور دارند که اجازه نمی دهند ایران 

عضو این سازمان و پیمان ها شود.  
ندری با اشاره به عضویت ایران در پیمان شانگهای گفت: 
موضوع اول این است که در پیمان شانگهای  کشورهایی 
که ایران با آنها مشکل دارند حضور ندارند و تاکنون هم 
عضو ناظر بودیم و از ۶ ماه قبل پذیرفتند ایران به این پیمان 
بپیوندند که این پذیرش هم مطلق نیست. عضویت ایران 
در پیمان شانگهای را مشــروط پذیرفته اند و ایران باید 
تمهیدات و شرایطی را کشــورهای عضو تعیین کردند 

را فراهم کند.  
وی با اشــاره به شــرایط عضویت در پیمان ها به ویژه 
پیمان های پولــی اظهار داشــت: برای مثــال در پیمان 
ماستریخت که منجر به ایجاد منطقه یورو و اتحادیه اروپا 
شد، شرط مهم این است که نرخ تورم هیچ یک از اعضا 
نباید بالای ۳ درصد باشد و اگر نرخ تورم بالای ۳ درصد 

برود، می توانند آن کشور را از پیمان خارج کنند.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: به دلیل اینکه اغلب 
متغییرهای اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی ندارند 
از جمله اینکه  نرخ تورم بسیار بالایی داریم، نرخ بیکاری 
هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و الزامات 
FATF مانند مبارزه با پولشویی و ... رعایت نمی کنیم، از 
لحاظ اقتصادی هم شــرایط لازم برای عضویت در این 
پیمان ها را نداریم و اینکه عضو پیمان شانگهای شده ایم 
بیشــتر از این که اقتصادی باشــد یک پذیرش سیاسی 

بوده است.
وی با بیان اینکه از نظر اقتصادی شرایط لازم برای حضور 
در پیمان شــانگهای را هم نداریم، گفت: از آنجایی که 
شــرایط اقتصادی برای حضور در پیمان شــانگهای را 
نداریم، نمی توانیم از مزایای این پیمان بهره مند شویم و 

مزایای این پیمان شامل کشورمان نمی شود.  
ندری ادامه داد: برای حضور در پیمان های بین المللی با 
چند مشکل جدی مواجه هستیم که یکی از آنها نرخ تورم 
بالا است و تا زمانی که تورم کشــورمان بالاست، اصلا 

امکان ورود به پیمان های پولی نیست.    
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ایران در هیچ پیمان 
پولی حضور ندارد و نمی تواند داشــته باشد، گفت: در 
حالی که عضویت در پیمان های پولی برای تجارت بین 
المللی حائز اهمیت است اما در هیچ پیمان پولی حضور 

نداریم.
وی ادامه داد: علاوه بر نرخ تورم بالا، مشکل دیگر برای 
حضور در پیمان ها، ریسک سیاســی ایران است که این 
ریسک در ایران بالا است و کشورها برای سرمایه گذاری 
در کشــورمان یا پذیرفتن ایران در پیمان ها باید ریسک 

بالارا متحمل شوند.   
ندری با اشاره به حضور کشــورهای مانند پاکستان در 
بریکس یا سایر پیمان های پولی اظهار داشت: باید توجه 
داشته باشیم که پاکستان در چند سال گذشته تا حدودی 
نرخ تورم را کنترل کرده است و به این فاکتور برای حضور 
در پیمان های بین المللی را دســت یافته  است. البته دارا 
بودن همه شاخص های اقتصادی مهم نیست برای مثال 
لازم نیست کشورها نرخ رشد اقتصادی بالایی داشته باشد 
اما چند شاخص از جمله نرخ تورم و ریسک سیاسی از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
وی افزود: دو فاکتور مهم تورم و ریسک سیاسی در ایران 
نرخ بالایی دارد در حالیکه در کشــوری مانند پاکستان 
میانگین نرخ تورم نبســت به ایران کمتر بوده و هر چند 
ریسک سیاسی پاکســتان هم بالا است اما نسبت به ایران 
این شاخص بهتر است. از ســوی دیگر  پاکستان عضو 
fatf اســت و الزامات آن را رعایت می کند. شــاید نرخ 
رشد اقتصادی پاکستان هم پایین باشد اما فاکتورهای مهم 
حضور در این پیمان ها را دارد. در روابط بین الملل پایین 
بودن نرخ ریسک مهم اســت و از این رو رشد اقتصادی 
ریســک ایجاد نمی کند اما نرخ بالای تورم، ریســک را 

برنامه بانک مرکزی برای ایجاد آرامش در بازار ارز
رئیس کل بانک مرکزی گفت: انتشــار اوراق ارزی پروژه ای است، یعنی پروژه ای برای این اوراق تعریف می شــود که هم درآمد ارزی و هم بازده قابل قبول داشته باشد تا بتواند 
بازپرداخت را هم ارزی انجام دهد.به گزارش اقتصادسرآمد، علی صالح آبادی درباره نوسان بازار ارز و چگونگی مدیریت آن گفت: بیشترین ذخیره ارزی اسکناسی را در تاریخ 
کشور داریم بنابراین از نظر برقراری تعادل عرضه و تقاضا در بازار ارز مشکلی نداریم و » از همه ظرفیت های بانک مرکزی برای برقراری آرامش در بازار ارز « استفاده می کنیم.
وی ادامه داد: در بحث تقاضا تلاش داریم افرادی که در بحث ارز تقاضای واقعی دارند، در بازار نیما و تشکل ارزی پوشش کامل داده شوند.رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به این 
پرسش ایرنا که نرخ سود اوراق ارزی که قرار است به زودی منتشر شود چقدر است، اظهار داشت: این اوراق ارزی در قالب پروژه ای است یعنی نخست پروژه تعریف و سپس 
اوراق ارزی برای تأمین مالی آن پروژه منتشر می شود.دکتر صالح آبادی با اشاره به مشخص بودن زمان پروژه ادامه داد: زمان معمولا دو یا سه سال است و سررسید اوراق بسته به 

پروژه ای که تعریف می شود، خواهد بود. تأمین به شکل ارزی است یعنی تأکید می شود که بازپرداخت هم اصل و هم سود، ارزی خواهد بود.

گروه بانک بیمه بورس- بــا اعلام خبر 
بررســی قطعنامه ضد ایرانی در شــورای 
حکام، بازار ایران واکنش منفی نشان داد و 
قیمت دلار به مرز ۳۲ هزار تومان رسید. علی سعدوندی 
کارشــناس اقتصادی معتقد اســت با مدیران کنونی 
امیدی به بهبود اوضاع وجود ندارد. او به کنایه می گوید 
خلبان سیاست های ارزی کشور نه تنها تا بحال پشت 
هواپیما ننشســته بلکه رانندگی هم بلد نیست.اواسط 
هفته جاری، شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی قرار اســت در جلســه خود قطعنامه ضد ایرانی 
پیشنهادی کشورهای اروپایی و آمریکا را بررسی کند. 
چهارشنبه هفته گذشته آمریکا، فرانسه، انگلیس و آلمان 
)تروئیکای اروپا( پیش نویــس یک قطعنامه برای ارائه 
به نشست هفته بعد شــورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را تهیه کرده اند کــه از ایران می خواهد به 
ســوالات باقی مانده آژانس درباره ذرات اورانیوم پیدا 
شده در سه محل توضیح دهد. بر اساس گزارش رویترز 
که این پیش نویس را رویت کرده، در متن پیش نویس 
شــورای حکام »از ایران می خواهد فورا برای اجرای 
تعهدات قانونی اش اقدام کرده و بدون اتلاف وقت به 
پیشــنهاد مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای 
همکاری بیشتر جهت شفاف سازی و حل و فصل مسائل 

باقی مانده پادمانی عمل کند.«
همین خبر کافی بود تا قیمت دلار را به ۳۲ هزار تومان 
برساند. خبر قطعنامه همزمان شده با جراحی اقتصادی 
دولت رئیسی. علی ســعدوندی کارشناس اقتصادی 
معتقد است همه این ها نتیجه سو مدیریت دولت است 
و اگر این روند ادامه داشته باشد، سرونوشت خوبی در 

انتظار کشور نیست.
به گزارش اقتصادسرآمد، علی سعدوندی در گفتگو با 
رویداد۲۴ با اشاره به روند ناامیدی مردم و بالطبع بازار 
از احیای برجام می گوید: در کشور جو مثبتی ناشی از 
امید به احیای برجام و کاهش تحریم ها شــکل گرفته 
بود، اما اکنون برداشت جامعه چیز دیگریست و همین 
باعث شده تا بازار های مختلف انتظارات خود را تطبیق 
بدهند. از سوی دیگر بودجه ســال ۱۴۰۱ هم بودجه 

تورمی است.

این کارشناس اقتصادی با اشاره به صحبت های رئیس 
بانک مرکزی درباره وضعیت ذخایر ارزی و اینکه گفته 
می شــود این ذخایر در بهترین حالت ممکن خود قرار 
دارند، گفت: ســوال اینجاســت که اگر ذخایر ارزی 
در بهترین حالتش قرار دارد، چــرا قیمت ارز در حال 
افزایش است؟ با توجه به این تناقض در عمل و حرف، 
باید پرسید آیا بانک مرکزی راضی به افزایش قیمت ارز 
در بازار آزاد است یا نه؟ آیا بانک مرکزی توانایی کنترل 
بازار را دارد، اما نمی خواهد؟ باید ببینیم کدام یک از این 

شرایط حاکم است.
ســعدوندی در ادامه به ارائه راهکار پرداخت و گفت: 
دولت برای کنترل این شــرایط باید رشد نقدینگی را 
کنترل کند. بــرای جلوگیری از رشــد نقدینگی باید 
معوقات بانکی کاهش پیدا کند؛ روند وام دهی اصلاح 
شود؛ سیاست گذاری پولی اجرا شــود؛ بانک مرکزی 
مستقل شود و همه این ها در حالی است که نه تنها برای 
این موارد برنامه ریزی نشده، بلکه حرفی هم برای این 

اصلاحات به میان نیامده است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه وعده های دولت 

شــعاری اســت، تصریح کرد: اگر بانک مرکزی واقعا 
می خواهد قیمت ارز را کنترل کند؛ اگر ذخایر اسکناس 
در بانک مرکزی در بالاترین سطح خود قرار دارد، خب 
باید ببینیم چرا میان گفتار و عملکرد تا این اندازه فاصله 

ایجاد شده است.
او با اشاره به مدیریت اقتصادی دولت می گوید: متاسفانه 
اینها آگاهی لازم در زمینه سیاســت گذاری اقتصادی، 
تجربه کافی و علم و دانش لازم برای حل موضوعات 
اقتصــادی را ندارند و چون علم و آگاهــی ندارند، به 
یکباره دســتور می دهند که تولید خــودرو ۵۰ درصد 
افزایش پیدا کند و بعد می بینیم که آمار تولید فروردین 
ماه سال ۱۴۰۱ از مدت مشابه سال ۱۴۰۰ کمتر است و 
در این مدت بازار به شدت کنترل و تخریب شده است؛ 
زمانی که بازار ارز وضع نامناسبی دارد دستور می دهند 
که معاملات فردایی انجام نشود تا قیمت ارز کاهش پیدا 
کند. نتیجه این رفتار ها، افزایش قیمت در بازار اســت. 
این دستور ها داده می شود در حالی که شنونده ای ندارد. 
مگر قیمت ها جان دارند کــه به حرف ما گوش دهند و 
کاهش پیدا کنند؟سعدوندی معتقد است چنین سیاست 

دستوری در کشور سابقه ندارد و با این روش مدیریت 
اقتصادی، سرنوشت خوبی در انتظار کشور نیست.

او با بیان اینکه مردم نسبت به شرایط آگاهند و قبلا هم در 
این وضعیت بوده و می دانند که در شرایط تورمی سرمایه 
خودشان را باید به کالا و خدمات تبدیل کنند، می گوید: 
همین رویه باعث می شود که پول به سیب زمینی تبدیل 
شود و دولت باید جلوی آن را بگیرد، ولی متاسفانه فعلا 

اراده، عزم، دانش و تجربه  لازم را ندارد.
این فعال اقتصادی با اشاره به احتمال فروپاشی برجام 
می گوید: ارتباط ما با دنیا بسیار ضعیف است و به منابع 
ارزی دسترسی نداریم. همین موضوع تاثیرات مخربی 
در اقتصاد به همــراه دارد، اما نمی توان منکر این شــد 
که سو مدیریت داخلی هم به شــرایط دامن زده است. 
وقتی قیمت ارز بالا می رود و دســتور داده می شــود 
معاملات فردایی صــورت نگیرد، نشــان می دهد که 
تصمیم گیرندگان هیچ آشنایی با این بازار ها ندارند و در 
توهمات به سر می برند. یعنی اگر با حسن نیت بخواهم 

بگویم، ناآگاه هستند.
وی ادامــه داد: احیای برجــام در اقتصــاد ایران قطعا 
موثر است، ولی برداشــت من این است که در عرصه 
سیاست گذاری اقتصادی، به شــدت بد عمل کردیم. 
کسانی که در انتخابات مدعی بودند تاثیر تحریم ها در 
اقتصاد فقط ۲۰ درصد است و ۸۰ درصد سوء مدیریت 
اســت، باید توضیح بدهند که چرا به درستی اقتصاد را 
مدیریت نمی کنند؟ چرا سیاســت های غلط گذشــته 

همچنان ادامه دارد.
ســعدوندی معتقد است پیش بینی ســقف قیمت ارز 
ممکن نیست. او می گوید: وقتی در واکنش به افزایش 
قیمت ارز، دستور توقف معاملات فردایی را می دهند و 
می گویند نرخ ارز نیمایی ثابت بماند، برداشتم این است 
که خلبان سیاست های ارزی کشور، نه تنها در عمرش 
خلبانی نکرده، بلکه حتی ماشین هم نرانده است. دولت 
اعتبار و اقتدار کافی در این حوزه نــدارد و در نهایت 

استمرار این وضعیت به جای خوبی ختم نمی شود.
او می گوید تنها در شــرایطی می توان به بهبود اوضاع 
امید داشت که افراد عالم و دلســوز مدیریت امور را به 

عهده بگیرند.

خلبان سیاست های ارزی حتی رانندگی هم بلد نیست

چرا بانک مرکزی راضی به کاهش قیمت ارز نیست؟

برگزیده ها

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه تلاش می شود تکلیف قانونی چک موردی 
در شبکه بانکی مشخص شود، گفت: بانک مرکزی 

هنوز نتوانسته است شبکه بانکی را در این رابطه به خط کند.
به گزارش اقتصادســرآمد، حجت الاسلام  و المسلمین حسن 
شــجاعی با اشــاره به آخرین وضعیت پیگیری صدور چک 
موردی، اظهار کرد: چــک موردی در واقع چکی اســت که 
برای افرادی که بنا به هر دلیل تمایل ندارند، دسته چک داشته 
باشند اما گاهی نیاز به استفاده از چک دارند، باید صادر شود.
وی تصریح کرد: در قانون جدید چک این مورد ذکر شده که 
برای حل مشکل این دسته از افراد، بانک مرکزی و شبکه بانکی 

چک های موردی را به مردم ارائه کنند. 
برای دریافت این چک ها نیز فقط کافی اســت که شخص در 
بانک حســاب جاری داشته و در ضمن ســوءاثری از فرد در 
سیستم بانکی ثبت نشده باشــد.نماینده مردم ابهر، خرم دره و 
سلطانیه در خانه ملت در مورد اجرای این مورد توسط شبکه 
بانکی، ادامه داد: طبــق گزارش های واصله و پیگیری هایی که 
از طریق کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شده است، بانک مرکزی 
هنوز نتوانسته شبکه بانکی را به خط کند؛ لذا یک ناهماهنگی 
و وحدت رویه و آشــفتگی بین بانک ها در این مورد مشاهده 

می شود.
این مســئول با بیان اینکه بعضی از کارکنان و متصدیان بانکی 
هنوز با این خدمت آشنا نیســتند، یادآور شد: در بعضی از این 
بانک ها بین دو شعبه بانک عملکرد متفاوتی مشاهده می شود. 
در بعضی از بانک ها عنوان می شود دستورالعمل چک موردی 
به آن ها ابلاغ نشــده و یا هنوز برگه های چک موردی به بانک 

ارسال نشده است.
 به طور کلی آنچه که از این فضا برآورد می شــود، این است 
که بانک مرکزی نه در بحث آمــوزش و نه در بحث پیگیری، 
 نتوانســته این مــورد را هم به مــردم و هم بــه بانک ها ارائه

 کند.
رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس خاطرنشــان کــرد: این 
کمیسیون طی این ســال ها که قانون جدید چک به تصویب 
رسیده، تلاش داشته تا هم پیگیری های لازم را از بانک مرکزی 
و شبکه بانکی برای اجرای این قانون داشته و هم در صورت 
نیاز، جلساتی را با حضور کارشناسان و مسئولان بانک مرکزی 
ترتیب دهد تا برای اجرا یا مشــکلاتی که بــه وجود می آمد، 

راه حل های کارشناسی ارائه شود.

با اعلام رئیس سازمان خصوصی سازی ۳.۶ میلیون نفر 
از افراد تحت پوشــش کمیته امداد و سازمان بهزیستی 
در اولویت دریافت سهام عدالت قرار دارند.به گزارش 
اقتصادسرآمد،جاماندگان ســهام عدالت در هفته های 
گذشــته منتظر تصمیم دولتمردان برای دریافت سهام عدالت بوده 
اند. به عبارت دیگر، پس از آزادســازی سهام عدالت، تعیین تکلیف 
جاماندگان این سهام مورد پیگیری جدی مســوولان قرار گرفت و 
طی دو سال گذشته وعده های زیادی در راستای زمان اجرایی شدن 
تخصیص ســهام عدالت به جاماندگان این ســهام اعلام شده بود. 
بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱ قرار اســت، به جاماندگان تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی)ره( و ســازمان بهزیســتی، سهام 
عدالت اختصاص پیدا کند.به نظر می رســد پرداخت سهام عدالت 
به جاماندگان به مراحل پایانی خود رسیده است و یک میلیون و ۳۳۷ 
هزار و ۸۷۵ نفر از افراد تحت پوشــش کمیته امداد و ۲ میلیون و ۲۵ 
هزار و ۸۲۵ نفر از افرادی که در سازمان بهزیستی پرونده دارند، جزو 
واجدان دریافت سهام عدالت هستند که تاکنون این سهام را دریافت 
نکرده اند.حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی در این 
خصوص می گوید: در مجموع از این دو نهاد حمایتی، تعداد ســه 
میلیون و ۳۶۳ هزار و ۷۰۰ نفر سهام عدالت ندارند و باید به این افراد 
سهام تعلق بگیرد.قربان زاده در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چه میزان 
سهام به این افراد تعلق می گیرد، اظهار داشت: تاکنون این مساله نهایی 
نشده و تصمیم گیری در مورد این موضوع نیازمند چندین هفته زمان 
است تا مشخص شود که سهام از چه منابعی به این افراد اختصاص 
یابد.وی تاکید کرد: ظرف دو هفته آینده در وزارت اقتصاد سهام دولت 
شناسایی و از تیرماه سهام دولت به جاماندگان تحت پوشش نهادهای 
حمایتی اختصاص می یابد.محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس نیز درباره افرادی که سهام عدالت می گیرد، گفت: 
افرادی که برگه سهام عدالت دارند، در اولویت دریافت سهام عدالت 
هستند و شرایط کنونی آنها مبنای تصمیم گیری برای واگذاری سهام 
به آنها است. بخش عمده                 ای از ســهم های واگذار نشده که در اختیار 
دولت است و در قالب سهام شــرکت هایی که اکنون بورسی هستند 
وجود دارد که امکان واگذاری دارد.وی ادامه داد: بخشی هم در قالب 
شرکت های غیربورسی شناسایی شدند که می توانند اضافه شوند و 
بخش دیگر نیز در قالب روش های دیگری است که کاملا می توانند 
مبنای تصمیم گیری باشند. در این زمینه کار کارشناسی انجام شده است 
و امکان واگذاری صندوق های قابل معامله نیز وجود دارد. در کل اصل 
موضوع امکان پذیر است، اما عدد اختصاص یافته و شرایط آن و جامعه 

هدف نهایی در تصمیم نهایی اثرگذار است.

رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان حداقلی برای 
مالیات ها تعیین شده است و از سوی دیگر سقف 
افزایش را ۳برابر این حداقل تعیین کردیم، گفت: 
نسبت به سال گذشته همه ضرایب مالیاتی مربوط به اصناف 
نصف شده است.به گزارش اقتصادســرآمد، »داوود منظور« 
رئیس سازمان امور مالیاتی در خصوص گلایه اصناف در مورد 
افزایش شدید مالیات ها براســاس اطلاعات دریافتی سازمان 
از دســتگاه های کارتخوان )بعضاً تا ۱۰۸ برابر( گفت: ما برای 
هر کدام از مؤدیان، یک سقف ســه برابری نسبت به حداقل 
تعیین شــده در نظر گرفتیم، به طور مثال اگر کسی در گذشته 
۲۵ میلیون تومان مالیات پرداخت می کرده اســت، براساس 
تراکنش ها، اطلاعــات فروش و خریدی که مــا از مؤدی در 
ســامانه ها ثبت کردیم، حداکثر مالیات مؤدی برابر ۷۵ میلیون 
تومان خواهد شــد.وی در ادامه گفت: براساس جلسه ای که 
با اصناف داشــتیم و گلایه هایی که بیان شــد، اصلاحاتی در 
ســامانه ســازمان امور مالیاتی طی چند روز اخیر انجام شده 
است. طی روز گذشته ۱۰۰ هزار نفر را داشتیم که مالیات های 
خود را پرداخت کردند.رئیس سازمان امور مالیاتی تأکید کرد: 
افزایش شدید تشــخیص مالیات ها که طی روزهای ابتدایی 
رخ داد، به این دلیل بود که ما ســقفی برای رشــد مالیات ها 
تعیین نکرده بودیم و تمام تراکنش ها را مبنای محاسبات قرار 
دادیم. هرچند رئیس اتاق اصناف نیز ذکر کرد که "کسب وکار 
و خریدوفروش انجام شده است اما آمادگی نداریم که ناگهان 
به جای یک میلیون تومان، پنجاه میلیون تومان مالیات پرداخت 
کنیم."وی گفت: به روی تراکنش های بانکی مالیات دریافت 
نمی کنیم، به این معنا که شــما ممکن است پولی به کسی داده 
باشید، چک کشیده باشید یا قرضی داشته باشید، در نتیجه ما 
اصلًا بر عملیات تراکنش بانکی مالیات محاســبه نمی کنیم، 
آنچه مبنا قرار گرفته اســت ورودی به دستگاه های کارتخوان 
اســت. واریز به کارتخوان به معنای فروش و درآمد اســت.

منظور با بیان اینکه "با وجود این، برای آنکه مراعات اصناف را 
کنیم و بتوانیم رضایت مؤدیان را نیز تأمین کنیم برای افزایش 
مالیات ها سقف تعیین کردیم"، گفت: حداقلی برای مالیات ها 
تعیین شده است و از سوی دیگر سقف افزایش را سه برابر این 
حداقل تعیین کردیم، کســانی که اعتراضی در این خصوص 
دارند می توانند اظهارنامه ارائه کنند.وی در خصوص ضرایب 
 مالیاتی اصناف گفت: نسبت به سال گذشته همه ضرایب نصف

 شده است.

تلاش می شود تکلیف قانونی چک موردی مشخص شود 

بانک مرکزی نتوانسته است شبکه بانکی 
را درباره چک صیادی به خط کند

تیرماه 3.6 میلیون نفر سهام عدالت دریافت می کنند

وضعیت معیشتی فعلی افراد مبنای 
دریافت سهام عدالت است

رئیس سازمان امور مالیاتی

 تعیین سقف سه برابری
 برای افزایش مالیات مودیان


